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Godkendt

Referat af møde i Studienævn for Erhvervsøkonomi
Onsdag den 9. august 2023
Sted: Fibigerstræde 11, lokale 39

Aalborg University Business 
School
Studienævn for Erhvervsøkonomi
Fibigerstræde 2
9220 Aalborg Ø

Sagsbehandler:
Kristina Velling Christensen
9940 9885
E-mail: forvaltning@business.aau.dk

Dato: 09-08-2023
Sagsnr.: 2023-017-02804

Deltagere: Kristian Nielsen, Niels Sandalgaard, Ole Friis, Frederik Steen Lundtofte, Anders Larsen, Laura Ne-

dergaard Olesen, Daniel Bisgaard Kristensen

Afbud: Annika Christensen, Sille Johanne Poulsen, Magnus Kjelgaard Nørholm, Mohammad Bakhtiar Rana, 

Larisa Nicoleta Ciocarlan, Louise Brøns Kringelum, Kristoffer Schmidt Busborg, Anders Kjær Røge Holm, Nico-

lai Thordal Falkenberg

Øvrige deltagere: Jens Holmgren, Amalie Falk Byrgesen, Kristina Velling Christensen (ref.)

Referat

1. Velkomst og godkendelse af dagsorden

Bilag: Dagsorden

Indstilling: Godkendt

Dagsorden: Godkendt

- SNF foreslår at udskyde punkt 10 til studienævnsmødet i september, så medlemmerne har tid til at 
kigge udarbejdet bilag igennem. Studienævnet godkendte dette.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Ikke relevant.

2. Godkendelse af referat fra sidste møde

Bilag: Bilag 0

Indstilling: Godkendt

Referat studienævnsmøde den 16. juni 2023: Godkendt.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Kristina lægger referatet på hjemmesiden efter mødet.
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3. Orientering ved/Nyt fra studienævnsformanden og studienævnsnæstformanden

Studienævnsformanden orienterede om:

- Problemstillingen fra sidste studienævnsmøde omkring udbud af valgfag på cand.merc.aud.-uddan-
nelsen er løst, da valgfagene International Skatteret og International Erhvervsret også udbydes (se 
referatet fra studienævnsmødet den 16. juni 2023). 

- Optagelsestal:
- HA: 245 accepteret ud af 290 pladser (tilsvarende tal var 272 i 2022 og 301 - fuldt optag - i 2021)

- Cand.merc.aud. (2-årig): 77 accepteret ud af 90 pladser

- Cand.merc.aud. (4-årig): 94 accepteret ud af 90 pladser

- Cand.merc. Økonomistyring: 56 accepteret ud af 90 pladser

- Cand.merc. Organisation, Strategi og Ledelse: 36 accepteret ud af 40 pladser

- Cand.merc. Finance: 43 accepteret ud af 35 pladser

- Cand.merc. Marketing and Sales: 35 accepteret ud af 40 pladser

- Cand.merc. International Business: 70 accepteret ud af 40 pladser

- Cand.merc. Business Data Science: 27 accepteret ud af 20 pladser

- Cand.merc. Innovation Management (Beijing): 13 accepteret ud af 15 pladser

- Cand.tech. Entrepreneurial Business Engineering: 16 accepteret ud af 19 pladser

Opsummering: Hovedudfordringen med hensyn til optag er HA-uddannelsen ift. de seneste år. Det blev be-
mærket, at kun 20 procent kommer direkte fra gymnasiet og til en universitetsuddannelse, hvilket er værd at 
bemærke i forhold til optagets størrelse. Studienævnet drøftede, at der potentielt vil skulle ses ind i, hvad der 
vil kunne gøres for at øge interessen og optaget på HA-uddannelsen samt hvad det faldende optagelsestal er 
begrundet i. De studerende bemærkede, at det angiveligt kun er på AAU, at optaget er faldende på HA-ud-
dannelsen, idet det nationale optag på uddannelsen samlet set er steget. Det blev i den forbindelse bemærket, 
at det er en særlig studentermasse, der søger ind på AAU, grundet AAU’s kendetegn (PBL og gruppearbejde). 
Det blev bemærket, at den manglende adgangskoefficient også kan have betydning for optagelsestallene samt 
den type studerende som kommer ind på uddannelsen, når alle optages uanset gennemsnit fra de gymnasiale 
uddannelser, hvilket kan have betydning i forhold til uddannelsens popularitet.

Det blev bemærket fra Studieledelsen, at der sædvanlig vis kommer 10-15 ekstra studerende på HA-uddan-
nelsen i 2. runde.

SNF bemærkede, at kandidatuddannelserne har færre udfordringer på nær Økonomistyring, hvilket eventuelt 
kan skyldes øget konkurrence fra de to nye uddannelser Finance og Business Data Science.

I forhold til det store optag på International Business bemærkede de studerende, at valgfagene på bachelor-
uddannelsen har været rigtig gode og kan have haft betydning for det store optag på specialiseringen. 

Samlet set er der 12 ledige pladser for kandidatuddannelserne uden at tage højde for frafald i løbet af studie-
tiden (overbooking).  

Studerende/næstformand:

- Intet nyt.
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Studieledelsen: 

- Der er opmærksomhed på optagelsestal, men ellers ingen nyheder.

Studievejledere:

- Der har været travlt i forhold til henvendelser omkring studiestart, ligesom der også arbejdes på valg-
fag osv. for efteråret 2023.

 Øvrige:

- Ingen øvrige bemærkninger.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Se ovenstående. 

4. Høring vedr. ændringer af adgangskrav til optaget september 2024  

Bilag: Bilag 1: Mail fra Kandidatoptag og nuværende adgangskrav

Indstilling: 

Nuværende adgangskrav for alle cand.merc.-linjerne:

En bachelor- eller professionsbacheloruddannelse defineres som relevant, hvis uddannelsens centrale fag 
og/eller fagområder giver kompetencer i et omfang svarende til et minimum af ECTS indenfor:

• Samfundsøkonomi (mikroøkonomi og makroøkonomi) [10 ECTS]
• Statistik og kvantitative metoder [10 ECTS]
• Økonomistyring og Eksternt regnskab [10 ECTS]
• Finansiering [10 ECTS]
• Organisation og Strategi [10 ECTS]
• Marketing [10 ECTS]
• Fag inden for det Erhvervsøkonomiske fagområde [30 ECTS]

Nuværende adgangskrav for Cand.tech-uddannelsen Entrepreneurial Business Engineering:

A bachelor’s or professional bachelor’s degree programme is defined as relevant if the degree programme 
provides competencies to a minimum of ECTS within the following subject areas:

• Mathematics, Statistics and Quantitative Methods [10 ECTS]

Bemærk, at det er ikke muligt med selvstændige adgangskrav til de enkelte cand.merc.-linjer.

Studienævnets kommentarer:

- SNF lagde op til diskussion af, hvorvidt ovenstående adgangskrav skal ændres i denne omgang. 

Det blev bemærket, hvorvidt det skulle fremgå, at der er tale om fag på bachelorniveau. Dette ligger 
dog i den faglige vurdering at vurdere, hvorvidt det faglige niveau er højt nok i forhold til de fag, som 
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de studerende ansøger på baggrund af, hvorfor dette ikke skal ændres i forhold til ovenstående for-
mulering.

Der blev drøftet problemstillinger vedrørende studerende, der kommer fra en finansbacheloruddan-
nelse i skat, i forhold til kravet om 75 erhvervsøkonomiske ECTS. Studienævnet besluttede at følge 
udviklingen i forhold til, hvorvidt de juridiske fag på denne uddannelse kan anerkendes, hvis der er 
tilstrækkelig erhvervsøkonomi i de beståede juridiske fag.

Studienævnet drøftede ovenstående. På baggrund heraf besluttede Studienævnet, at der ikke skulle 
ændres i ovenstående adgangskrav.  

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

SNF melder ovenstående tilbage til Pernille fra Kandidatoptag efter mødet. 

5. Endelig godkendelse af semester- og fagbeskrivelser  

Bilag: Bilag 2: Fagbeskrivelser E23

Indstilling:

Studienævnets kommentarer:

Bacheloruddannelsen i Erhvervsøkonomi, HA:

- Strategi: Der fremgår en tastefejl i fagbeskrivelsen. Der står, at der er tale om en 4 timers skriftlig re-
eksamen. Der skulle have stået 24 timers skriftlig reeksamen og ikke 4 timers skriftlig reeksamen. 
Dette så der er sammenhæng med informationen omkring den ordinære eksamen. Ole Friis er an-
svarlig for at rette fagbeskrivelsen til.

- Anvendte kvantitative metoder: Det fremgår, at information om navn på underviser følger senere. 
Der skal følges op på dette.

Kandidatuddannelsen i Revision:

- Revision 1 – Modulansvarlig har ikke tilgået rummet endnu.

- Erhvervsret og Skatteret – Får først endelig litteratur på mandag. 

- Skatteret 1: Der skal ansøges om ændring af modul fra skriftlig til skriftlig/mundtlig (4-timers skriftlig 
eksamen). Opfølgning.

New Venture Creation og Commodity Economics-moduler: 

- Der er angivet forudsætninger, som ikke fremgår af studieordningen, hvilket ikke er tilladt. Der skal 
følges op på dette.

- Generelle bemærkninger: 

- Der er i beskrivelserne til flere projektmoduler ikke angivet tema eller eventuelle supplerende under-
visningsaktiviteter. Studienævnet ønsker en ensretning af kravene til beskrivelserne af projektmodu-
lerne fremadrettet.

- Hvis der er angivet max antal gruppemedlemmer, skal dette fremadrettet fremgår af fagbeskrivelsen.
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- 20 minutters eksamener fremgår stadig (f.eks. PBL-modulet) til trods for, at Studienævnet har meldt 
tilbage til censorformandsskabet, at 20 minutters eksamener er udfaset, jf. Studieledelsen. Dette da 
Censorformandsskabet udtalte kritik af 20 minutters eksamener. SNF er ansvarlig for opfølgning på 
dette.

- Når det er angivet, at der er tale om en skriftlig eksamen skal varigheden af eksamenerne fremgå.

- Semesterbeskrivelse mangler for HA-uddannelsen. Generelt er det implementeret fint på kandidat-
linjerne, men der er stadig plads til forbedring og en bredere ensretning af semesterbeskrivelserne.

 

Studienævnet godkendte fagbeskrivelserne betinget af, at ovenstående bemærkninger rettes til.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Kvalitet følger op overfor koordinatorer/fagansvarlige mht. ovenstående mangler (deadline: 15. august 2023).

6. Behandling af dimittendrapporter

Bilag: Bilag 3

Indstilling: 

Punktet er på dagsordenen, da det indgår i Studienævnets Årshjul. Strategi og Kvalitet oplyser dog, at der 
først forventes nye dimittendrapporter primo 2024 (seneste dimittendrapporter er fra 2020 og er behandlet i 
Studienævnet til mødet i februar 2021). Punktet udskydes derfor til februar 2024.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Punktet udskydes til februar 2024.

7. Genbehandling af ansøgning om tilknytning af valgfag til studieordningerne for revision

Bilag: Ingen

Afsender af ansøgning: Louise Brøns Kringelum, SL

”Vi ønsker at ansøge om tilknytning af summer school/valgfagene ’Projektledelse’ 5 og 10 ECTS i studieord-
ningen for Cand. merc.aud. Ansøgningen er baseret på studieledelsen dialog med flere revisionshuse, som 
har fremhævet behovet for ledelses- og projektledelseskompetencer for cand.merc.aud.-dimittender. Dette 
underbygges yderligere af forespørgsler om at følge modulet fra flere studerende, som ønsker at følge faget i 
E23”.

Modulbeskrivelse 5 ECTS: https://moduler.aau.dk/course/2023-2024/KASUS202305?lang=da-DK

Modulbeskrivelse 10 ECTS: https://moduler.aau.dk/course/2023-2024/KASUS202310?lang=da-DK

Udsat til studienævnsmødet i september efter anmodning fra ansøger.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Punktet genbehandles på studienævnsmødet i september, hvis der indsendes en ny ansøgning.
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8. Studiestart 2023

Bilag: Bilag 4

I Bilag 4 findes en oversigt over planlagte studiestartsaktiviteter og budget for HA-studiestarten 2023.08.08

Studienævnets kommentarer:

- Budgettet er godkendt tidligere uden afslutningsfesten, hvilket der træffes beslutning om senere. 
Studieledelsen oplyser, at denne dog forventer, at afslutningsfesten afholdes som i tidligere år med 
samme størrelse budget.

- Studievejledningen er blevet kontaktet af Katrine Freja Jensen (RUS-koordinator), som er i tvivl om, 
hvem der skal tale på henholdsvis Honnørkajen og på campus. SNF foreslog, at studievejledningen 
sender et udkast til program til Jonas for yderligere afklaring af spørgsmål og evt. afholdelse af et ko-
ordineringsmøde.

- Det blev bemærket af SNFNF, at de studerende bør gøres opmærksom på, at de studerende som er 
valgt ind i studienævnet, også er en del af ESA, og kan kontaktes i forhold til eventuelle problemstil-
linger og ønsker, som kan tages med videre til studienævnet, hvilket studienævnet bakkede op om-
kring.

- Studievejledningen orienterede om, at studievejledningen kommer rundt på de internationale kandi-
datspecialiseringer og præsenterer sig samt giver en rundvisning i bygningerne.

- Sandwich til studiestart på campus skal bestilles (SNF sender besked om dette til Anne Koldgaard 
og Katrine Freja Jensen).

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

SNF følger op på ovenstående med tutorkoordinatorerne efter mødet.

9. Løbende status på punkter fra Handlingsplanen

Bilag: Bilag 5

Indstilling: 

Mulige punkter at arbejde med løbende det næste halve år:

- Øget optag på bachelor
- Øget overgang fra bachelor til kandidat
- Processen for evalueringer (og øget svarprocent)

- Kontekstualisering af studieaktivitetsmodellen

- Valgfag på tværs af kandidatlinjer

- Digitalisering af processen med semester- og fagbeskrivelser

- Styrke employability for danske og udenlandske studerende

- Kendskab til egen kompetenceprofil for studerende 

- Fleksibilitet i virksomhedssamarbejde og summer school

SNF stillede forslag om, at øget optag på bachelor og øget overgang fra bachelor til kandidat drøftes som det 
første:
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Øget optag på bachelor og øget overgang fra bachelor til kandidat:
- De studerende bemærkede, at de centrale beslutninger om at flytte uddannelser ud i yderkommunerne 

og at færre skal have en universitetsuddannelse blot er den tendens i samfundet, som vi ser ind i.

- Aalborg, som studieby, vurderes som gunstig af de studerende. Det blev dog bemærket, at de stude-
rende som har taget en bachelor på AAU, ofte vælger at søge ind på en kandidatuddannelse på et 
universitet i en anden storby.

- Det blev bemærket, at der er flere kombinationsmuligheder i uddannelserne ved de større universite-
ter. Derudover har CBS en stor tiltrækningskraft.

- I forhold til employability blev der stillet forslag om besøg af virksomheder allerede på bachelor med 
henblik på fastholdelse til kandidatspecialiseringer.

- Det blev bemærket, at Aalborg har været i stor udvikling i de senere år, og at der er mange spændende 
studiejobs at få. 

- Det blev bemærket, at det er vigtigt med en klar specialiseret uddannelse, hvor der ikke er tvivl om, 
hvad uddannelsen går ud på. Det blev derudover bemærket, at det skal være kerneundervisere der 
underviser på HA, og så skal sekretariatsfunktionen være velfungerende hele tiden, så de studerende 
hele tiden ved, hvad de skal. Dette da det er HA-uddannelsen, der ligger grundlaget for, at de stude-
rende vælger at søge ind på kandidatuddannelsen efterfølgende.

- Der blev talt ind i, hvilken betydning undervisningssproget har for optaget på uddannelsen (der har 
tidligere været en engelsk bachelor). De studerende bemærkede, at sproget læres hen af vejen, men 
at det vigtigste er den måde som underviseren formidler sit stof på (eksempelvis på baggrund af en 
stærk accent). Det er vigtigt, at underviseren er forståelig.

- De studerende bemærkede, at undervisningsentusiasme ved den enkelte underviser er vigtig for, at 
de studerende bliver fastholdt i undervisningssituationerne. Herunder at underviserne er velforberedte. 
SNF bemærkede, at det er vigtigt, at sådanne situationer, såfremt dette ikke er tilfældet, meldes ind 
via undervisningsevalueringerne.

- Studievejledningen bemærkede, at planlagte besøg ude på HHX-uddannelsesinstitutionerne har væ-
ret vel taget imod. Der foreslås flere besøg ude, så eleverne på de gymnasiale uddannelser bliver 
interesserede i uddannelserne.

- Det blev bemærket, at valgfagene på bacheloruddannelsen er vigtige. Særligt for kandidatvalget.

- Det blev bemærket, at kontinuitet på uddannelserne generelt er vigtigt, så der er et godt fundament 
på de enkelte uddannelser. Det blev derudover bemærket, i forhold til ovenstående omkring undervi-
serne, at det er vigtigt, at grundbasis her også er på plads i forhold til forståelige og engagerede 
undervisere, før der kan arbejdes videre med, hvad der kan udvikles på uddannelserne.

- Studienævnet noterede sig, at det er vigtigt, at de enkelte specialiseringer sælges på at kunne noget 
specielt, som man ikke får på andre universiteter (PBL). Det blev drøftet, hvad PBL er udover projekt-
arbejde. Kan det brandes, hvad PBL er, udover projektarbejde? Så de studerende kan se, at de får 
noget på uddannelserne, som ikke fås på andre universiteter.

- Det blev bemærket, at trends over tiden kan have noget at sige for optagelsestallene på uddannel-
serne. Det blev i den forbindelse besluttet, at det skal undersøges, hvordan optaget er/har været på 
de andre universiteter (SNF følger op med Kvalitet i forhold til overblik over optagelsestal). Dette så 
der kan sammenlignes med uddannelserne på Business School.

- Forslag om åben hus på Business School lige inden ansøgningsfristerne. Der blev talt ind i yderligere 
marketing.

Studienævnet lagde op til, at løbende drøftelser vedrørende ovenstående skal ske jævnligt. Sammenfattende 
bemærker studienævnet, at Business School har gode uddannelser, som ikke fagligt kræver store justeringer. 
Det er dog vigtigt, at der kommer styr på de problemstillinger, der nævnes i evalueringerne, så det er de gode 
fortællinger om uddannelserne, der kommer ud til eleverne på de videregående uddannelser. Dette så der 
opstår en større interesse for at søge ind på uddannelserne.
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Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Se ovenstående.

10. Eksamensformater på uddannelserne

Indstilling: Ikke relevant

Udskydes til studienævnsmødet i september, så medlemmerne har tid til at kigge udarbejdet bilag igennem.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Punktet tages med på næste studienævnsmøde i september.

11. Behandling af dispensationsansøgninger

Bilag: Bilagsmappe: Sager

Indstilling: Lukket punkt

Ingen indkomne sager til behandling.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Ikke relevant.

12. Eventuelt

Indstilling: Ikke relevant

Punkter til eventuelt:

-  Ingen punkter.

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Ikke relevant.

13. Punkter til næste møde

Indstilling: Ikke relevant

Onsdag den 13. september 2023 kl. 8:30-12:00

Jf. Årshjulet for studienævnet:

- Nye Studieordninger / studieordningsændringer

- Behandling af undervisningsevalueringer F23

Mulige punkter til næste møde:

- Eksamensformater på uddannelserne
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Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline)

Dagsorden og bilag ligges på drevet senest 5 hverdage inden næste studienævnsmøde. 
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